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عناصر خودسر عناصری هستند که معمولا در قشرهای میانی 
و پایینی جوامع وجود دارند. رگه هایی از این عناصر خودسر 
در مدیران رده پایینی نیز رســوخ کرده، این عناصر گاهی 
اوقات دو آتشه تر و تند تر از مســئولان حکومت و یا علمای 
دینی در زمینه سیاســت و فرهنگ و مذهب عمل می کنند 
و گاهی مشاهده شده اســت که به طور خودسرانه اقدام به 
حمله به ســفارت های کشــورهای مختلف کرده اند. وجود 
این عناصر صرفا به ایران خلاصه نمی شــوند و با انگیزه های 
ضد ایرانی نیز می توانند در بدنه حکومت عربســتان حضور 
داشته باشند. حال باید این مسأله را به حوادثی که در روابط 
بین ایران و عربستان در روزهای گذشــته در جریان است 
تعمیم بدهیم. در اواخر ســال قبل با ابتکار چین یک صلح 
بین ایران و عربستان سعودی برقرار شد، اما به نظر می رسد 
عناصری در تلاش هســتند که این صلــح را ناپایدار کنند. 
جدید ترین مصداق این مسأله نیز می توان به ممنوع الخروج 
شدن یکی از ســخنران های ایرانی توسط بعضی از مقامات 
عربستان اشاره کرد. این سخنران یک تبعه ایرانی است که 
تنها به نشر عقاید خود پرداخته و هیچ اقدامی علیه عربستان 
سعودی انجام نداده است. به نظر می رسد برخی از عناصر ضد 
ایرانی بدنه حاکمیت عربستان سعودی به صورت عمدی یا 
شاید سهوی درصدد ایجاد بحران دیپلماتیک در روابط بین 
ایران و عربستان سعودی باشــند، به این شکل که چند فرد 
ضدایرانی یا تندرو در بدنه و ساختار حکومت عربستان اقدام 
به ممنوع الخروج کردن ســخنران ایرانی کنند و منتظر این 
مساله باشند که در ایران نیروهای خودسر با تحریک سایر 
مردم اقدام به تجمع یا حملــه به محل اقامت دیپلمات های 
عربســتان بکنند و در نتیجه روابط ایران و عربستان دوباره 
به ســمت واگرایی میل کند. در درجــه اول از وزارت امور 
خارجه ایران و دولت عربســتان انتظار می رود با حل فوری 
مشکل پیش آمده برای ســخنران ایرانی، بهانه لازم را برای 
تحریک عناصر خودسر برای ایجاد یک بحران دیپلماتیک 
دیگر بگیرند. در درجه دوم از مردم ایــران انتظار می رود تا 
زمان رفع مشکل سخنران ایرانی و یا مسائل مشابهی که در 
آینده پیش خواهد آمد خویشــتن داری کنند و از اقدامات 
و اظهارنظرهایی که به ایجاد تنش در روابط بین دو کشــور 
منجر می شوند ممانعت کنند. باید به این مسأله اشاره کرد 
که فضای مجازی ایرانی به شدت توسط استخبارات عربستان 
سعودی رصد می شود. حال باید به این موضوع اشاره کرد که 
امکان دارد برخی عناصر ضدایرانی در بدنه دولت عربستان 
به ترجمه برخی از اظهارنظرها به طــور مثال در رابطه  با به 
توبره کشیدن خاک عربستان و... و قرار دادن آن در برابر بن 
سلمان و مقامات امنیتی اقدام کنند. این مسأله در رابطه  با 
ایجاد تجمع یا حمله به محل اقامت دیپلمات  های عربستان 
ســعودی نیز صدق می کند و می تواند به ایجاد یک بحران 
دیپلماتیک در روابط بین دو کشــور منجر شود. در درجه 
سوم از دستگاه های امنیتی و انتظامی نیز انتظار می رود که 
تا زمان رفع مشکل اقدامات اشخاصی را که به طور عمدی یا 
سهوی درصدد تیره کردن روابط دو کشور باشند تحت نظر 
بگیرند و اقدامات لازم را به عمل آورند. بدیهی است موضوع 
ممنوع الخروجی ســخنران ایرانی در سریع ترین زمان حل 
خواهد شد، اما احتمالا این موضوع آخرین مساله پیش آمده 
توسط عناصر ضد ایرانی در عربستان برای تیره کردن روابط 
بین دو کشور نباشد و در آینده نیز شاهد مسائلی که می تواند 
در روابط بین دو کشور تنش زا باشد باز هم شاهد باشیم. یک 
اهمال کوچک و یا سایر اقدامات که برخی عناصر در آینده 
ممکن است برای تیره کردن روابط بین دو کشور انجام دهند 
می تواند به تیره شــدن دوباره روابط بین ایران و عربستان و 
ایجاد یک بحران دیپلماتیک بین ایران و عربســتان منجر 
شود که نتیجه ای جز خسارت های چند ده میلیارددلاری به 

دنبال نخواهد داشت. 

عربستان، مراقب عوامل خودسر باشد 

 

یادداشت

 پشت صحنه تبلیغات دشمن 
را بشناسید

ادامه از صفحه 2
ایشــان کاهش تاثیر حرف و آموزش مستقیم 
و غیرمســتقیم پدران و مادران به فرزندان را 
یک آفت واقعی دانســتند و گفتند: متاسفانه 
در آشفته بازار انبوه صداهای مختلف در فضای 
مجازی و تکثر رسانه ای، صدای انتقال معارف 
ســنتی و خانوادگی در انزوا قرار گرفته است. 
مقام معظم رهبری معنای لسان قوم در قرآن را 
ضرورت توجه به ترکیب فکری و ذهنی مخاطب 
خواندند و گفتند: اگر مواد و شیوه تبلیغ مناسب 
با ســطح و نیاز مخاطبان نباشد، مبلغ ناموفق 
خواهد بود. دومین نکته کاربردی که حضرت 
آیت ا... خامنه ای در موضوع تبلیغ به آن اشاره 
کردند ضرورت پرهیز از موضع صرفاً دفاعی و 
 ضرورت تهاجم به مبانی فکری جبهه مقابل بود. 
ایشــان برای این کار، شــناخت پشت صحنه 
فعالیت های جاری در فضــای مجازی و غیر 
مجازی را لازم دانستند و گفتند: باید دقت کرد 
که آیا این فعال »تبلیغی – رسانه ای – مجازی«، 
مستقل عمل می کند یا پشت صحنه ای دارد، 
که در موارد بسیاری دارد. مقام معظم رهبری 
جبهه مقابل نظام اســلامی که خود را لیبرال 
دموکراسی می نامد را جبهه ای دروغگو و کذاب 
برشمردند و با اشــاره به واقعیات متعدد تاریخ 
معاصر گفتند: جبهه مقابل ملــت ایران، ضد 
آزادیخواهی و آزاد اندیشــی و مخالف هر نوع 
دموکراسیِ غیر وابســته به مستکبران است و 
ایستادگی و مبارزه ملت ایران و نظام اسلامی 

با این جبهه مبارزه ای تمدنی و جهانی است. 
   روحیه جهادی لازمه تبلیغ موثر 

حضرت آیت ا... خامنه ای اوضاع ملت بی پناه و 
بیچاره اوکراین را شاهدی بر تداوم انگیزه های 
اســتعماری و چپاولگرانــه غــرب خواندند و 
گفتند: مردم اوکراین باید کشته شوند، چراکه 
منافع کمپانی های تولید و فروش تســلیحاتی 
 غرب، در ادامه جنگ در اوکراین نهفته اســت. 
رهبر انقلاب آسیب پذیری امروز غرب را بیشتر 
از همیشه دانستند و گفتند: آمریکا که امام آن را 
به لقب شیطان بزرگ مفتخر کرد در عرصه های 
مختلف »سیاسی، تقابل با ملت ها، تقابل با خود 
ملت آمریکا، نژادپرستی، اخلاق جنسی، جنایت 
و بیرحمی« مجموعه ای از شــیطان صفتی ها 
و شــرارت ها است. ایشــان در جمع بندی این 
بخش از سخنان شــان دفاع تبلیغــی را لازم و 
واجب برشــمردند اما گفتند: نباید خود را در 
دفاع محصــور کرد بلکه باید با دیدن درســت 
واقعیــات جهانی و روایت درســت آنها، مبانی 
جبهه دشمن را آماج تبلیغات قرار داد. حضرت 
آیت ا... خامنه ای روحیه جهادی را سومین لازمه 
تبلیغ موثر برشــمردند و گفتند: بدون روحیه 
جهادی، در فهم صحنه یا رفتار تبلیغاتی، خطا 
رخ می دهد، اما عنصر مجاهــدت در کنار نگاه 
 و کار علمــی، تاثیر تبلیــغ را تضمین می کند. 
رهبر انقلاب در نکته ای مهم، حضور روحانیت 
در وســط میدان را کاملًا ضــروری خواندند و 
گفتند: روحانیت اســلام، همیشــه امیدوار و 
 پرتحرک و جهادی، در وسط میدان بوده است. 
ایشان توجه به نیاز و خوراک فکری همه قشرها 
از جمله صاحبان فکر و قلم و اندیشــه و هنر را 
در مسائل تبیلغی لازم دانستند و در عین حال 
گفتند: باید به نسل نوجوان و جوان توجه خاص 
و ویژه ای داشت، چراکه فردای کشور متعلق به 
این نسل است و باید ذهن بدون شبهه، به ساخت 
آینده بپردازد. ایشــان التزام عملی جوانان به 
اعمال عبادی و اجتناب از گناه را مهم برشمردند 
و نقش مساجد و هیات ها را در این زمینه موثر 
خواندند. حضرت  آیــت ا... خامنه ای در همین 
بحث آباد کردن و احیای مساجد را، امری واجب 
دانستند و گفتند: نباید مساجد فقط وقت نماز باز 
باشد بلکه مسجد باید محل رفت و آمد دائم مردم 
باشد. ایشان با اشاره به یکی از دیدارهای گذشته 
خود با اهالی ســینما گفتند: گاهی اوقات ما از 
برخی اقشار توقع زیادی داریم؛ حال آنکه در تهیه 
معارف و خوراک فکری لازم برای آنها کوتاهی 
کرده ایم. آخرین نکته ای که مقام معظم رهبری 
در این دیدار مورد تاکید قــرار دادند ضرورت 
ایجاد یک کانون عظیم حوزوی )ابتدا در حوزه 
علمیه قم سپس در حوزه های بزرگ دیگر( برای 
گسترش کمی و ارتقای کیفی و علمی تبلیغات 
دینی بود. ایشــان ۳ ماموریت برای این کانون 
بیان کردند: تهیه و تولیــد مواد تبلیغاتی به روز 
و نوآورانه، تنظیم شیوه های پیشرفته و اثرگذار 
تبلیغاتی و تربیت موثر به معنای حقیقی کلمه. 

 رامین فخاری 
کارشناس مطالعات خاورمیانه 

 سینما و تئاتر کشور به چه میزان تحت تأثیر 
شرایط اقتصادی قرار گرفته اند؟ عدم تولید فیلم، 
سریال و تئاترهای فاخر به چه میزان به مشکلات 

اقتصادی ارتباط دارد؟ 
در شرایط کنونی مسائل اقتصادی مردم جنبه های دیگر 
زندگی آنها را تحت تأثیر قرار داده است. به همین دلیل 
نیز سبد فرهنگی مردم تحت تأثیر اقتصاد آنها قرار گرفته 
است. این وضعیت درباره سینما و تئاتر نیز وجود دارد. در 
چنین شرایطی کسانی که قصد سرمایه گذاری در سینما 
دارند در مرحله نخست به دنبال این هستند که پول آنها 
به همراه سودش برگردد. متأسفانه اغلب سرمایه گذاران 
به فکر فرهنگ نیستند و بیشتر به دنبال سود اقتصادی 
از سینما هستند. اغلب این افراد به دنبال این هستند که 
آثاری تولید کنند که نه تنها سرمایه آنها را برگرداند بلکه 
از این راه سود نیز کسب کنند. در این میان کارگردان 
و عوامل هنری که فعالیت می کنند کاری از دستشان 
برنمی آید چون سرمایه گذاری از سوی فرد دیگری صورت 
می گیرد. دولت نیز در چنین شرایطی خود را کنار کشیده 
است. نتیجه چنین وضعیتی این می شود که هنرمندان 
تن به هر وضعیتی می دهند تا سرمایه گذار به سرمایه خود 
برسد. متأسفانه وضعیت به مراتب بدتر از سینما در تئاتر 
نیز وجود دارد. این اتفاق در حالی رخ می دهد که مدتی 
است نظارت ها نسبت به تئاتر بیشتر شده است. کسی که 
برای تئاتر سرمایه گذاری می کند در مرحله نخست تلاش 
می کند سرمایه ای که هزینه کرده را با سود به دست بیاورد. 
در چنین شرایطی اغلب سرمایه گذاران به سمت تئاترهای 
کمدی می روند که از بازگشت سرمایه خود اطمینان 
بیشتری دارند. شرایط به شکلی است که تماشاگران 
واقعی تئاتر پشت درهای سالن های تئاتر هستند. دلیل 
این اتفاق این است که این افراد تئاتری متناسب با ذائقه 
خود پیدا نمی کنند. تماشاگران تئاتر بسیار فهمیده و 
فرهیخته هستند و حاضر نیستند برای دیدن هر تئاتری 
هزینه کنند. اگر یک گزارش میدانی در تهران گرفته شود 
مشخص می شود که مردم نسبت به تئاترهای کمدی 
استقبال بیشتری نسبت به کارهای جدی نشان می دهند. 
این وضعیت نتیجه سرمایه هایی است که در تئاتر برای 

سوددهی مورد استفاده قرار می گیرد. 

 این سخن به معنای این است که محتوا تحت 
تأثیر گیشه قرار گرفته است؟ 

بله؛ همین اتفاق رخ داده است. در کشورهای توسعه 
یافته مانند انگلیس تئاترهای جدی در سالن های اصلی 
شهر لندن روی صحنه می رود که با حمایت مستقیم دولت 
صورت می گیرد. بقیه تئاترها در مکان های دیگر اجرا 
می شود که قابل مقایسه با مراکز اصلی نیست. به همین 
دلیل تئاتر کشور نیاز به حمایت دولت دارد. متأسفانه هنوز 
مدیران فرهنگی به تئاتر باور ندارند که با تئاتر چه کارهایی 
می توان انجام داد. من معتقدم با تئاتر ما می توانیم معضلات 

اجتماعی و خانوادگی مانند فقر، اعتیاد و حتی معضلات 
ترافیکی را حل کنیم. این در حالی است که تصمیم گیران 
هنوز به جایگاه و اهمیت تئاتر واقف نیستند. مسأله این 
نیست که دولت فعلی یا دولت گذشته چه رویکردی 
نسبت به تئاتر داشته و دارد. مسأله این است که تصمیم 
گیران هنوز تئاتر و اهالی تئاتر را باور ندارند. برخی مدیران 
فرهنگی هنوز متوجه کاربرد تئاتر در جامعه نشده اند. 
باید از تئاتر کشور حمایت مستقیم مادی و معنوی شود. 
بسیاری از کسانی که در زمینه تئاتر فعالیت می کنند دارای 
تحصیلات عالیه هستند و سال ها در زمینه مطالعه کرده اند. 

چنین افرادی قرار نیست باعث سرگرمی مردم باشند و بلکه 
به دنبال این هستند در مسیر جامعه ای که در آن زندگی 

می کنند تأثیرگذار باشند. 

 رویکرد دولت سیزدهم نسبت به تئاتر و سینمای 
کشور به چه صورت بوده است؟ چه نقدهایی به این 

رویکرد وارد می دانید؟ 
تفاوتی ندارد که مسئولیت وزارت ارشاد با چه کسی و 
از کدام دولت باشد. آنچه حائز اهمیت است این است که 
هنر و فرهنگ باید به عنوان یک آینه تمام نما در اختیار 
جامعه قرار داشته باشد که در شرایط کنونی این وضعیت 
وجود ندارد. هنر تئاتر و سینما باید مانند آینه همه اتفاقاتی 
که در جامعه رخ می دهد را نمایش بدهد و به شکلی آن را 
بازگو کند که جامعه در مسیر اصلاح و تعالی حرکت کند. 
مهم ترین هدف یک هنرمند این است که در مسیر اصلاح 
و توسعه جامعه نقش آفرینی کند. هنرمندانی که در تئاتر 
و سینما فعالیت می کنند وظیفه دارند واقعیت های جامعه 
را به صورت نقادانه در آثار خود مورد بررسی قرار بدهند و 
آن را به شکلی دربیاورند که برای مخاطب عام قابل فهم و 
درک باشد. اگر هنرمند نتواند این رسالت را به خوبی انجام 
بدهد کار خاصی نکرده و رسالت خود را به خوبی انجام نداده 
است. رویکرد نقادانه ای که هنرمند در تئاتر و سینما دنبال 
می کند می تواند متوجه مسئولان جامعه نیز باشد. این 
نقادی نیز به دلیل رویکردهایی است که به نظر یک هنرمند 
نیازمند اصلاح است و باید مسئولان در آن تجدیدنظر 
کنند و یا رویکرد جدیدی در پیش بگیرند. به همین دلیل 
ممکن است در یک فعالیت هنری کنایه هایی نیز به برخی از 
مسئولان جامعه برای تغییر رویه مدیریتی خود زده شود. در 
جامعه انسانی هنرمندان چشم انداز وسیع تری را نسبت به 
افراد عادی جامعه می بینند و به همین دلیل بین نوع نگاهی 
که هنرمندان نسبت به مسائل دارند با افراد عادی جامعه 
تفاوت وجود دارد. این وضعیت به خصوص در تئاتر وجود 
دارد. یکی از مهم ترین تعاریفی که از تئاتر شده این است 
که»تئاتر وصف مسائلی است که قابل وصف نیستند.« شاید 
برخی عنوان کنند نباید همه واقعیت ها را در جامعه عنوان 
کرد. این در حالی است که اتفاقأ کار اصلی تئاتر وصف 
واقعیت هایی است که نمی توان به راحتی آن را وصف کرد. 
در شرایط کنونی مشکلات برای هنرمندان در عرصه سینما 
و تئاتر زیاد است که مهم ترین آن مشکلات اقتصادی است و 
این موضوع برای تئاتر و سینمای کشور چالش ایجاد کرده 
است. بودجه هایی که به خصوص برای تئاتر در نظر گرفته 
شده بسیار ناچیز است. بدون تردید با این بودجه نمی توان 
انتظار داشت هنرمندان آثار فاخر و تأثیرگذاری تولید کنند. 
مقصر نیز یک فرد خاص نیست و من قصد ندارم فرد خاصی 
را به عنوان مقصر جلوه بدهم و بلکه معتقدم مقصر نظام 
تصمیم گیری فرهنگی ماست. اگر مسئولان به دنبال این 
هستند که تئاتر و سینمای کشور رونق داشته باشند باید 

بودجه مربوط به این بخش را بیشتر کنند. 

خبــــر
غلامعلی رجایی: 

بنای تحریم انتخابات نیست 
برخی اصولگرایان در روزهای اخیر مدام می گویند که 
اصلاح طلبان در مسیر تحریم انتخابات قرار دارند. آنها 
مدعی اند که ریاست آذر منصوری بر جهبه اصلاحات نشانه 
رادیکال شدن این تشکل سیاسی در آستانه انتخابات مجلس 
است. یک فعال و تحلیلگر سیاسی، درباره این موضوع اظهار 
داشت: کسانی که می گویند اصلاح طلبان بنای تحریم 
انتخابات را دارند، باید پاسخ دهند که این سخن را از کجا 
آورده اند و کدام یک از اصلاح طلبان گفته است که باید 
انتخابات را تحریم کرد؟ واقعیت این است که اصلاح طلبان 
بنای تحریم انتخابات را ندارند، اما این احتمال را می دهند 
که شرکت شان در انتخابات بی نتیجه. بحث تحریم نیست 
یعنی آنها نمی خواهند تحریم کنند، اما وقتی ابزار شرکت در 
انتخابات از آنها گرفته شود، خب طبیعی است که شرکتشان 
در انتخابات نتیجه ای نخواهد داشت. برخی می گویند 
اصلاح طلبان به میدان بیایید و بعد از ردصلاحیت  نامزدهای 
اصلی تان و ناقص شدن لیست تان از انتخابات کنار نروید تا 
شکست بخورید تا ما شما را شکست خوردگان انتخابات 
معرفی کنیم. خب این با چه منطقی سازگار است؟ غلامعلی 
رجایی، بیان کرد: وقتی هم که اصلاح طلبان می گویند با این 
وضعیت امکان شرکت در انتخابات نداریم، به آنها می گویند 
شما انتخابات را تحریم کردید پس برانداز هستید. قبلا هم 
به یاد داریم که می گفتند لیست اصلاح طلبان را انگلستان 
بسته است. از این حرف ها همیشه می زنند و چیز تازه ای 
نیست. رجایی در پایان تصریح کرد: من درب را بر همان 
پاشنه می بینم و نشانه ای مشاهده نمی کنم که تصمیم سازان 
بنای حضور صداهای مختلف در انتخابات را دارند. شاید برای 
آنکه قدری فضا را متفاوت جلوه دهند در بعضی از حوزه های 
انتخابیه افرادی را تأیید صلاحیت کنند اما یک دستی 

مجلس از دست نمی رود. 

هادی مرزبان در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

سبد فرهنگی مردم تحت تأثیر 
مشکلات اقتصادی قرار گرفته است 

هنرمند به صورت نقادانه با مدیریت جامعه برخورد می کند

قرار نیست هنرمندان تئاتر باعث سرگرمی مردم باشند 

تماشاگران واقعی تئاتر پشت درهای سالن های تئاتر هستند 

سرمایه گذاران جای تئاتر فاخر را با تئاتر کمدی عوض کرده اند 

»آرمان ملی«- احسان انصاری: مشکلات و چالش های اقتصادی روی ساحت های مختلف جامعه و به خصوص فرهنگ جامعه تأثیرگذاشته است. این 
در حالی است که وضعیت سینما و تئاتر به عنوان دو موضوع مهم فرهنگی که از تأثیرگذاری زیادی در جامعه برخوردار است از اهمیت بیشتر برخوردار 
است. به همین دلیل»آرمان ملی« برای تحلیل و بررسی وضعیت سینما و تئاتر کشور در شرایط پر چالش کنونی با هادی مرزبان، کارگردان و بازیگر سینما 
و تئاتر گفت وگو کرده است. مرزبان فارغ التحصیل رشته بازیگری و کارگردانی از دانشکده هنرهای زیبای تهران در سال ۱۳۵2 است و فعالیت خود در 
تئاتر را از سال ۱۳۴۵ آغاز کرد. وی همچنین دارای مدرک کارشناسی ارشد »طراحی و کارگردانی تئاتر« از »دانشگاه برونل انگلستان«است. بازی در 
سینما را نیز از سال ۱۳۶۵ با فیلم جنگل بان اثر »منوچهر حقانی پرست« شروع کرد. هادی مرزبان طی ۴ دهه ده اثر معروف اکبر رادی را روی صحنه برد. 
وی دارای نشان درجه یک هنری )معادل دکتری( است. مرزبان معتقد است ؛ » تفاوتی ندارد که مسئولیت وزارت ارشاد با چه کسی و از کدام دولت باشد. 
آنچه حائز اهمیت است این است که هنر و فرهنگ باید به عنوان یک آینه تمام نما در اختیار جامعه قرار داشته باشد که در شرایط کنونی این وضعیت 
وجود ندارد. هنر تئاتر و سینما باید مانند آینه همه اتفاقاتی که در جامعه رخ می دهد را نمایش بدهد و به شکلی آن را بازگو کند که جامعه در مسیر اصلاح 
و تعالی حرکت کند. مهم ترین هدف یک هنرمند این است که در مسیر اصلاح و توسعه جامعه نقش آفرینی کند. هنرمندانی که در تئاتر و سینما فعالیت 
می کنند وظیفه دارند واقعیت های جامعه را به صورت نقادانه در آثار خود مورد بررسی قرار بدهند و آن را به شکلی دربیاورند که برای مخاطب عام قابل 

فهم و درک باشد.« در ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید. 

مسأله این نیســت که دولت فعلی یا 
دولت گذشته چه رویکردی نسبت به 
تئاتر داشــته و دارد. مسأله این است 
که تصمیم گیران هنوز تئاتر و اهالی 
تئاتر را باور ندارنــد. برخی مدیران 
فرهنگی هنوز متوجه کاربرد تئاتر در 
جامعه نشده اند. باید از تئاتر کشور 
حمایت مستقیم مادی و معنوی شود. 
بسیاری از کسانی که در زمینه تئاتر 
فعالیت می کنند دارای تحصیلات عالیه 
هستند و ســال ها در زمینه مطالعه 
کرده اند. چنین افرادی قرار نیســت 
باعث سرگرمی مردم باشند و بلکه به 
دنبال این هستند در مسیر جامعه ای که 
در آن زندگی می کنند تأثیرگذار باشند 

در شــرایط کنونی مسائل اقتصادی 
مردم جنبه های دیگــر زندگی آنها را 
تحت تأثیر قرار داده اســت. به همین 
دلیل نیز ســبد فرهنگی مردم تحت 
تأثیر اقتصاد آنها قرار گرفته اســت. 
این وضعیت درباره سینما و تئاتر نیز 
وجود دارد. در چنین شرایطی کسانی 
که قصد سرمایه گذاری در سینما دارند 
در مرحله نخست به دنبال این هستند 
که پول آنها به همراه سودش برگردد. 
متأسفانه اغلب ســرمایه گذاران به 
فکر فرهنگ نیستند و بیشتر به دنبال 

سود اقتصادی از سینما هستند

وزیران خارجه کشورهای عربی عضو شورای 
همکاری خلیج فارس ۱۰ ژوئیه )۱۹ تیرماه( 
در پی نشستی در مسکو با حضور وزیر خارجه 
روسیه بیانیه ای منتشر کردند. در این بیانیه 
ضمن حمایت کامل از نزدیکی و برقراری 
روابط میان جمهوری اسلامی ایران و پادشاهی 
عربستان سعودی، همچنین آمده بود: »وزیران 
بر حمایت خود از همه تلاش های صلح آمیز از 
جمله ابتکار امارات متحده عربی و تلاش های 
آن برای دستیابی به راه حلی مسالمت آمیز برای 
موضوع جزایر سه گانه تنب بزرگ، تنب کوچک 
و ابوموسی از طریق مذاکرات دوجانبه یا دیوان 
بین المللی دادگستری بر اساس مقررات حقوق 
بین الملل و منشور سازمان ملل متحد برای حل 
و فصل این مسأله مطابق با مشروعیت بین المللی 
نیز تاکید کردند.« به نظر می آید برخلاف تصورات، 
مناسبات کشورهای عربی حاشیه خلیج فارس 
با روسیه و چین از استحکام بیشتری برخوردار 
است. سال گذشته نیز موضوع حل مسالمت آمیز 

مسأله مالکیت جزایر سه گانه در خلیج 
فارس در بیانیه مشترک عربستان سعودی 
و رئیس  جمهوری چین مطرح شده بود. 
شی جین  پینگ، رهبر حزب کمونیست 
چین ۱۰ دسامبر ۲۰۲۲ )۱۹ آذر ۱۴۰۱( 
در سفری سه روزه به عربستان سعودی، 
در نشست سران کشورهای عربی شورای 
همکاری خلیج فارس شرکت کرد. رهبران 
این کشورها در پایان این نشست در بیانیه 

مشترک خود حمایت شان را از تمام تلاش های 
صلح آمیز از جمله تلاش امارات برای »دستیابی 
به راه حل مسالمت آمیز« در مورد »جزایر سه 
گانه تنب کوچک، تنب بزرگ و ابوموسی از 
طریق مذاکرات دوجانبه طبق قواعد حقوق 
بین الملل« اعلام کردند. در واکنش به این بیانیه 
وزارت خارجه جمهوری اسلامی از دیدار سفیر 

چین با دستیار آسیا و اقیانوسیه وزارت خارجه 
خبر داده و سخنگوی وزارت خارجه جمهوری 
اسلامی گفت: »در این ملاقات نسبت به ورود 
بیانیه مذکور به موضوع تمامیت ارضی ایران 
ابراز ناخرسندی شدید شد و تاکید گردید جزایر 
سه گانه ایرانی خلیج فارس جزء لاینفک تمامیت 
ارضی جمهوری اسلامی ایران است که مانند هر 

بخش دیگر از سرزمین ایران هرگز موضوع 
مذاکره با هیچ کشوری نبوده و نخواهد بود.« 
این در حالی است که سخنگوی وزارت امور 
خارجه جمهوری اسلامی مطالب مندرج در 
بیانیه مشترک کشورهای شورای همکاری 
خلیج فارس و روسیه در خصوص جزایر سه 
گانه ایرانی را »مردود« دانست. به گزارش 
ایسنا، ناصر کنعانی اظهار داشت: »این جزایر 
تعلق ابدی به ایران داشته و صدور این گونه 
بیانیه ها با روابط دوستانه ایران و همسایگان 
مغایرت دارد.« همچنین برخلاف مواضع قاطعانه 
جمهوری اسلامی در قبال اسرائیل و مناقشه با 
فلسطینی ها، وزیران خارجه کشورهای حوزه 
خلیج فارس و وزیر خارجه روسیه در بیانیه خود 
مواضع بسیار ملایم تری نسبت به این مسأله 

اتخاذ کرده اند. 

   روس ها و جزایر ایرانی 
احمد زیدآبادی درباره مواضع چین و روسیه 
نوشت: روس ها هم مثل چینی ها، در مورد جزایر 
سه گانه ایرانی با کشورهای عرب حوزه جنوبی خلیج 
فارس هم صدا شدند. در بیانیه مشترک وزیران 
خارجۀ روسیه و شورای همکاری خلیج فارس، بر 
ضرورت مذاکرۀ ایران با امارات متحدۀ عربی برای 
حل و فصل اختلاف بر سر جزایر سه گانه و یا ارجاع 
موضوع به دیوان دادگستری بین المللی تأکید شده 
است. پیش از این، شی جین پینگ، رئیس جمهور 
چین نیز بیانیه مشابهی با سران شورای همکاری 
خلیج فارس امضا کرده بود. متأسفانه برخی، با 
اقتضائات یک سیاست خارجی متوازن و تأمین 
کننده منافع ملی کشور آشنایی ندارند. در مقابل، 
همین کشورهای عرب حوزۀ خلیج فارس که 
مسئولان ایرانی تا همین چند ماه پیش آنان را 
به انواع و اقسام حماقت ها و خودفروشی ها متهم 
می کردند، روابط خود را با تمام قطب های قدرت در 

جهان متوازن کرده اند.

روس ها با کشورهای عرب خلیج فارس هم صدا شدند! 


